
  Juni 2023 

10-dages forespørgsel vedr. bænke i Aarhus Kommune.     

Bænke kan gøre en stor forskel i forhold til, hvordan man bruger vores store kommune. Det gælder 

både i midtbyen, i oplandsbyerne, i skove, parker m.m. En bænk kan hjælpe, både når man trænger 

til et hvil, venter på en bus eller gerne vil have en snak. 

I nogle kommuner, bl.a. Odense og København har man erfaringer med at inddrage borgerne i 

forhold til, hvor bænkene skal stå. Man kan helt konkret ønske sig en bænk. Et eksempel er, at man 

i København på et tidspunkt fandt man midler opsætning af 500 bænke, og borgerne kunne selv 

ønske, hvor de skulle stilles op. Man skulle selv plotte sit forslag ind på et digitalt kort. 

Vi mener, at både placeringen af bænke samt udformningen er særdeles vigtig. 

Vi vil derfor gerne i forhold til vores videre arbejde gerne vide: 

a. Hvem beslutter, hvor bænke skal placeres i forhold til den kollektive trafik? 

b. Hvem beslutter, hvor bænke skal placeres i vores naturområder? 

c. Hvem beslutter, hvilke slags bænke, der skal placeres? Et eksempel på anderledes bænke er 

placeret på Vesterbro Torv. De er sprælske, farvestrålende, men mange ældre vil nok ikke 

sidde på længe på dem. 

d. Finder der et centralt kontor, eller en enhed, som arbejder med bænke og deres udformning, 

og som forskellige magistratsafdelinger kan konsultere? Vi indtænker her bl.a. borgere med 

handicaprelateret nedsat funktion (højde, armlæn, tilgængelighed). 

e. Supplement til d). Materialevalg, herunder cirkulært genbrug. 

f. Kan private bygherrer, grundejerforeninger, kulturinstitutioner m.v. få faglig bistand, hvis 

man ønsker at opsætte bænke for egne midler? 

g. Arbejder Aarhus kommune med sponsorerede bænke? 

h. Har Ældrerådet og Handicaprådet været konsulteret i forhold til placering og udformning af 

bænke? 

i. I Aarhus har vi Forglem-mig ej-bænke. Hvilke overvejelser har man her haft? Både i forhold 

til indhold samt kropsvenlig udformning. 

j. Aarhus har vi også regnbuefarvede bænke. Vores spørgsmål er her det samme som i pkt. g. 

k. Hvilken borgerinddragelse har der været i forhold til valg af opstillingssted, udformning og 

materialevalg? 

 

Venlig hilsen 

Lone Hindø (S), magistratsmedlem. 

Polly Dutschke (S), næstformand i Aarhus kommunes Handicapråd. 


